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Presentació

El 9 i el 10 de maig de 2022 es van celebrar a Barcelona les II Jornades Internacionals d’Ac-
ció Comunitària, prenent el relleu de la primera edició celebrada el 2018. La trobada va ser 
un espai de posada en comú d’experiències locals, d’altres punts de Catalunya i de l’Estat, i 
internacionals, i a on buscar conjuntament respostes a les preguntes que acompanyen l’acció 
comunitària arreu.

Però més enllà de la trobada mateixa, el programa de les jornades1 és una mostra de les 
inquietuds que han estat presents en la construcció i la tasca del Servei d’Acció Comunitària 
de l’Ajuntament de Barcelona des de la seva creació el 2016. Els títols de les sessions les 
assenyalen: els equipaments de proximitat com a motors d’accions comunitàries, l’atenció 
social comunitària, com treballar plegades al territori, els aprenentatges des dels moviments 
socials, les acollides comunitàries en equipaments i serveis, els projectes d’acció comuni-

1. Disponible a https://ajuntament.barcelona.cat/acciocomunitaria/ca/ii-jornades-daccio-comunitaria-1.

Activitat de 
benvinguda el primer 
dia de les II Jornades 
Internacionals d’Acció 
Comunitària a El Born 
Centre de Cultura i 
Memòria.
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tària de llarg recorregut, la participació comunitària i política davant el repte de millorar la 
qualitat democràtica, el jovent construint comunitat als barris després de la pandèmia, la 
construcció d’infraestructures comunitàries, la regeneració urbana de base comunitària o 
l’organització comunitària.

A partir del camí traçat del coneixement compartit en les jornades, aquest document, lluny 
de ser una relatoria, busca aprofundir en algunes de les qüestions que hi van aparèixer. 
Tant l’experiència del mateix Servei d’Acció Comunitària com altres que van ser presents 
a les jornades serveixen de base per explorar estratègies útils en quatre eixos: el repte de 
generar organització comunitària, l’aposta pels equipaments comunitaris, les possibilitats 
d’una política social comunitària i l’aterratge de les polítiques comunitàries en els territoris.
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L’aposta per l’organització 
comunitària

1

Jovent que s’organitza
El barri del Poble-sec disposa de l’Espai 12@16, un servei municipal que ofereix activitats i 
un punt de trobada per adolescents del barri, però alguns dels usuaris, quan es van fer més 
grans, tenien ganes de més. «El 12@16 fa una tasca brutal, però al barri li falta un equipa-
ment juvenil per joves de 17 a 29», assegura Hatim Azahri, que amb més de 16 hi seguia 
fent activitats. «Érem quatre motivats, i anàvem organitzant les nostres cosetes, un torneig 
de ping-pong, un de FIFA… fins que arriba un moment que diem que volem una mica més 
d’autonomia i poder decidir nosaltres sense dependre de cap agent extern, i fem el pas 
de crear l’associació». Així, explica, és com va néixer el 2019 l’associació Joves Units del 
Poble-sec, de la qual és portaveu.

Avui en dia segueixen organitzant tornejos esportius, però també gestionen un hort urbà 
i fan incidència política per fer realitat les seves reivindicacions pel barri. Algunes ja les 
han aconseguit, com disposar d’un dinamitzador juvenil al Poble-sec o poder incidir en la 
remodelació de la plaça de les Tres Xemeneies, tot i que segueixen lluitant per aconseguir 
un equipament juvenil al barri. «Però ara ja no és una reivindicació d’un grupet de joves, 
sinó que és el veïnat que demana això», celebra Azahri. Han aconseguit convertir-se en una 
entitat referent al barri i que les seves demandes siguin compartides, però això és el fruit de 
molt treball de formigueta.

Com van arribar en aquest punt partint de ser un petit grup d’amics? D’entrada, diu Azahri, 
«va ser molt empoderador veure que organitzaves coses i que les joves del barri participa-
ven». A partir de les activitats, es va anar afegint gent, que hi anava a jugar al bàsquet o al 
futbol, i s’interessava per l’organització. «Però no esperàvem que arribessin, sinó que hem 
fet una tasca de recerca pel territori», apunta. De partida, van fer una ruta de presentació 
amb totes les entitats del barri, i expliquen que les xarxes socials digitals els han resultat 
un canal útil. «Quan la gent veu que estàs reivindicant una cosa que li ha faltat, també es 
motiva, i pregunta de quina manera pot participar», assegura.
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Busquen interpel·lar les persones que participen en una activitat concreta per anar més en-
llà. «Potser en un torneig algú ens pregunta com ho hem organitzat, i li diem que l’any vinent 
ho tornarem a fer, que si vol participar, es pot afegir al grup de WhatsApp per estar al dia 
de tot, i després si tenim una reunió, preguntem qui pot venir… És un circuit molt orgànic», 
considera Azahri, i sobretot emfatitza que intenten no forçar la màquina. «La gent té total 
llibertat de participar o no en la mesura del que puguin, perquè treballen, estudien, militen 
en altres espais, tenen una vida… i crec que això permet que la gent arribi a l’associació i 
no se senti pressionada per participar; per nosaltres és clau fer només fins allà on arribem, 
i si no ens veiem amb forces de fer una activitat, la deixem estar». «La gent sent la llibertat 
de dir: em desactivo uns mesos perquè estic d’exàmens o perquè estic treballant, i al cap 
de quatre mesos torno», rebla.

Per Azahri, que treballa com a integrador social, aquesta vinculació oberta i laxa és jus-
tament el que permet fer sostenible l’associació. Assegura que «el món associatiu s’està 
tornant un privilegi, i al final qui pot participar són les persones que s’ho poden permetre». 
Per exemple, perquè poden dedicar-se només a estudiar perquè la família els pot pagar 
els estudis. «Però la gent que no té aquesta realitat, la que és una mica més precària i que 
potser és la que més necessitat té d’associar-se, organitzar-se i reivindicar moltes coses, 
no pot fer-ho», lamenta.

Tot i això, sap que la tasca associativa i de reivindicació requereix moltes hores. Només així 
han aconseguit que la seva reivindicació d’un equipament juvenil ja no sigui només seva, 
sinó compartida al barri i més enllà, com per exemple des del Consell de la Joventut de 
Barcelona o la Federació de Casals de Joves. Aconseguir que la reivindicació d’aquest grup 
de joves sigui una reivindicació més àmplia, diu Azahri, passa per seure amb la gent, per 
convidar-la a fer un cafè.

La recepta de fer cafès, admet, «al principi fa corte, i és una tasca dura d’anar molestant a 
molta gent». «Vas a buscar la gent, i al principi no et fan gaire cas, es pregunten qui som, 
què busquem, d’on venim… La gent té moltes sospites, de si estàs vinculat a algun grup 
polític, de perquè no participes en una de les entitats que ja existeix en comptes de mun-
tar-ne una altra… Però al final van veient el que fas i el que dius, reconeixen l’entitat». «Hem 
generat confiança al territori, perquè la gent també veu que les reivindicacions que fem no 

Hatim Azahri durant 
el debat “Joves 
als barris. Cap a 
la construcció de 
comunitat en període 
postpandèmia”.
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són només per l’associació sinó coses que podrà gaudir tot el barri; no necessitem un local 
per l’associació sinó un local i una sèrie de serveis per a les joves del barri, instal·lacions 
públiques i obertes, i llavors veuen que el que estem fent és lluitar pel barri», conclou.

I alhora que parlen amb tothom, també intenten ser estratègiques decidint quins espais 
són importants per aconseguir els seus objectius. «Si volem un equipament, hem de par-
ticipar al Consell de Barri, perquè hi ha molt veïnat i també els càrrecs polítics i tècnics, al 
Consell de la Joventut, perquè hi ha persones que poden arribar a altres esferes… Ha sigut 
fonamental treballar en clau estratègica, perquè sinó et frustres, i sobretot arribar a com-
promisos», assegura. I per exemple, ho han fet amb diversos partits polítics, amb els quals 
s’han reunit i que s’han compromès amb les seves demandes. Compromisos que exigiran 
que compleixin.

Projectes associatius
El Pla municipal d’acció comunitària 2018-2022 de l’Ajuntament de Barcelona2 va plantejar 
algunes reflexions sobre com entendre el fet associatiu. D’entrada, no parla d’associacions 
en referència a una forma jurídica concreta, sinó per referir-se a «grups de persones que 
comparteixen projectes, aspiracions, interessos i/o identitats, i que fan coses plegades per 
aconseguir-ho mitjançant una forma de governança, encara que no s’hagin inscrit en cap 
registre administratiu». El text distingeix entre les activitats —que poden ser de tota mena, 
de caràcter intern exclusivament per les persones que formen part de l’associació o de cai-
re comunitari—, el projecte associatiu —que és el model de societat que busca promoure 
l’associació, ho expliciti o no— i el fet associatiu, que han de garantir i promoure les admi-
nistracions públiques. Tot plegat, s’il·lustra amb un exemple: tenen dret a associar-se tant 
les persones que defensen els cotxes com les que defensen les bicicletes, però, segons la 
seva visió política, les administracions donaran més suport al projecte de les unes que al 
de les altres.

«Per això vam començar a pensar que havíem d’organitzar diferent les línies de suport a 
l’associacionisme, vinculant-ho molt a projecte, no tant “qui soc” sinó “què faig”, quin pro-
jecte tinc i com es vincula amb el marc conceptual que estàvem creant», explica Amparo 
Cerezo, cap del departament d’Associacionisme de l’Ajuntament. «Això portava a començar 
a obrir-nos i a interessar-nos per un associacionisme més informal, de plataformes, grups, 
agrupacions de ciutadania que no tenen un NIF, i que estaven desenvolupant projectes molt 
interessants». En la línia de pensar en els projectes, Cerezo remarca que «no tot és acció 
comunitària»: «L’associació d’amics que fumen en pipa, que es dediquen a quedar al seu 
local per fumar, està bé que existeixi, però no entra dins la filosofia d’acció comunitària que 
volem promoure». Tornant al cas de l’associació de joves del Poble-sec, és la diferència que 
destaca Azahri entre reclamar un local per l’associació o reclamar un equipament pel barri.

Per Oscar Rebollo, que va ser director del servei d’Acció Comunitària entre el 2016 i el 
2022, la promoció de l’acció comunitària es dona en dues direccions: «de dalt a baix, l’Ad-
ministració ha de construir polítiques comunitàries —escoles comunitàries, centres cívics 
comunitaris, casal de barri comunitaris…—, i de baix a dalt, l’Administració ha de facilitar 
projectes associatius —amb cessió d’espais, subvencions, gestió cívica…—». Des de la 
seva experiència fent polítiques públiques, assegura que «hi ha tres motors d’acció comu-
nitària a la ciutat: els equipaments, els serveis i també les associacions i els seus projectes», 
però és crític amb les visions que plantegen que només és acció comunitària allò que va 
«de baix a dalt», partint de l’associacionisme. «En aquest temps els plans comunitaris no 
han desaparegut, sinó que s’ha augmentat el seu finançament, però per sort tenim una visió 
més ampla de l’acció comunitària», destaca Rebollo.

2. Disponible a http://hdl.handle.net/11703/110371.

http://hdl.handle.net/11703/110371
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Asimetries publicocomunitàries
Des de l’altra banda, Enric Canet, director de Relacions Ciutadanes del Casal dels Infants, i 
membre del Consell d’Associacions de Barcelona i del Consell de Ciutat, plantejava, des de 
la seva llarga trajectòria associativa, algunes crítiques a l’acció de l’Administració en un debat 
sobre organització comunitària a les II Jornades Internacionals d’Acció Comunitària.3 «Si tots 
els partits polítics s’ho creguessin, per l’acció comunitària hi hauria d’haver un pla seriós no 
a quatre anys vista, sinó a vuit o dotze, perquè la sensació és que cada vegada canvien els 
plans comunitaris o la manera de fer les coses, i així no acabem d’avançar», qüestiona.

Tot i així, Canet també defensa la importància de la diversitat del fet associatiu. «A vegades 
l’acció comunitària de les administracions passa per quedar bé amb certes entitats, que 
són les potents, i no les entitats de base o moltes que no són entitats formals», lamenta, i 
assegura que això no respon a la realitat del país: «Som un país anàrquic, no ens agrada el 
control, i per tant tenim molt teixit no formal, perquè és el que ens agrada; no ens agraden 
les formalitzacions, i si l’Administració no té en compte això, no podem avançar».

En el mateix debat, Efraín Foglia, de l’associació Expansió de la Xarxa Oberta (eXO.cat) i 
de la Xarxa de Ràdios Comunitàries, també apuntava als reptes de la relació entre l’Admi-
nistració i el món associatiu, i reivindica la «simetria de tracte» entre l’Administració i les 
entitats. D’una banda, diu, les administracions et criden a parlar des d’un paternalisme, 
«com si t’estiguessin fent un favor, o perquè necessiten fer un hashtag de que són comu-
nitàries perquè s’apropen eleccions». D’una altra, critica que quan s’arriba a un acord per 
tirar endavant un projecte «és gairebé un encàrrec de prestació de serveis». «Fa temps que 
empenyem per fer convenis o acords que tinguin el títol de “relació publicocomunitària”, 
que vol dir que hi ha acompanyament i responsabilitat de la institució pública, però gover-
nança comunitària, i això és fonamental».

Aquest és l’esperit del projecte de la Xarxa de Ràdios Comunitàries, que treballa des de la 
filosofia del programari de codi obert. «L’única simetria possible és aquella en què, inclús 

3. El debat es pot recuperar en aquest enllaç: https://www.youtube.com/watch?v=ltP1hywYEG4.

Taula rodona 
sobre organització 
comunitària. 
D’esquerra a dreta: 
Carme de la Madrid, 
Gemma Andreu, 
Isis Sainz, David 
Palomera, Enric Canet 
i Efraín Foglia.

https://www.youtube.com/watch?v=ltP1hywYEG4
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si es trenca la relació publicomunitària, la comunitat pot seguir construint aquell actiu», 
remarca Foglia. «En el cas del programari lliure, lliure no vol dir gratis, sinó que coneixem 
els protocols amb què s’ha construït, i per tant el podem replicar fins i tot quan s’ha acabat 
la relació amb la institució». Per fer-ho més entenedor, ho planteja en termes de menjar: 
«Seria com un receptari que les mares passen a tota la família: tens un coneixement que 
has heretat, i el documentes en el receptari, i el transfereixes a les teves filles i fills perquè la 
tradició segueixi, perquè el coneixement s’estableixi i que la persona que el rep sigui capaç 
de millorar-lo, traspassar-lo i difondre’l; això seria una llicència oberta de programari». I en 
termes de menjar, com seria el model que critica? «El cas contrari seria que l’Administració 
li dona una subvenció a la família perquè faci un àpat de diumenge, però la recepta i tot 
li pertany a la institució, i només es podrà reproduir quan ella ho digui, i sinó ningú més 
tornarà a menjar allò».

Treballar amb la societat no organitzada
Una qüestió que destaca Rebollo del seu pas pel servei municipal és el repte de generar 
acció comunitària des de l’Administració. Això passa pel treball amb equipaments i serveis, 
però també per intentar organitzar la societat no organitzada, assegura. «Jo crec que la 
mirada cap a la societat no organitzada és clau, i crec que hem fet prou coses com per 
demostrar que era possible, però ens ha faltat poder anar més enllà», apunta el sociòleg. El 
principal repte és fer-ho sostenible en la línia que remarca Foglia.

Amb aquesta aposta es va desenvolupar un programa pilot de Servei d’Organitzadors Co-
munitaris, vinculat a tres barris en el Pla de Barris: Baró de Viver, la Trinitat Vella i la Trinitat 
Nova. Durant un any i tres mesos, Gemma Andreu i David Sarroca van treballar per crear 
organització comunitària en aquests territoris. Segons Andreu, que també va participar al 
debat sobre organització comunitària, «l’objectiu era, a cadascun dels territoris, generar al-
menys un grup format per persones que mai havien tingut interès a participar i que pogués 
participar de forma activa als espais comunitaris del territori; persones no vinculades a cap 
equipament del barri, a cap entitat, amb molta resistència per participar en qualsevol espai 
de participació».

«L’encàrrec que tenien era anar al territori però no a parlar amb les entitats, sinó a parlar 
amb la gent per veure quines possibilitats hi havia per generar acció comunitària», explica 
Rebollo. Posa l’exemple d’un grup de mares que anaven cada dia a prendre un cafè amb 
llet després de deixar els infants a l’escola, i quan van detectar que això passava cada dia, 
un dia van demanar seure amb elles a xerrar. «Aquí hi ha una intencionalitat, que es tradueix 
en un principi metodològic que és sortir a buscar; a la gent no organitzada l’has d’anar a 
buscar».

En el mateix debat de les Jornades d’Acció Comunitària, Isis Sainz, tècnica del pla de 
desenvolupament comunitari de la Sagrada Família, posa l’èmfasi en la manca de diversitat 
en molts espais. «Quan fem crides a participants, ve la gent que té temps, i per exemple a la 
Sagrada Família el que ens passa és que ve sobretot gent gran, que és la que té temps per 
participar, i per tant el focus està en els problemes de la gent gran», exemplifica. «Entrem 
en un bucle en què no hi ha participació diversa —en molts sentits, d’edat, de gènere, d’ori-
gen…— en els espais públics, equipaments i entitats, i llavors no es genera una demanda, 
i per tant no ens preocupen els problemes d’aquests col·lectius». El rol de les professionals 
de l’acció comunitària, considera, hauria de ser treballar per trencar aquestes dinàmiques: 
«Tenim eines, com el diagnòstic comunitari, que ens ajuden a veure que hi ha altres realitats 
i que ens hem de posar les piles per anar a buscar aquella gent que no està participant».

Des de la seva experiència pilot, Gemma Andreu assegura que «el teixit associatiu està molt 
professionalitzat, molt burocratitzat, i moltes vegades dificulta que puguin participar les 
persones que senten que no tenen capacitat d’aportar, que la seva experiència, les seves 
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necessitats o les seves reivindicacions no tenen el dret de ser reconegudes». «Tot el procés 
d’anar a buscar i de transformar el relat de poca vàlua de la pròpia capacitat de participar 
va ser un dels pilars del projecte», destaca.

En el pla comunitari de la Sagrada Família, Sainz apunta que «la participació més inclusiva 
es fa des d’espais en què podem facilitar aquesta participació i en què podem fer l’acom-
panyament i el procés educatiu perquè les persones puguin arribar a tenir les competències 
per la participació». De competències, diu, en calen moltes, «des de la lectura, l’escriptura 
o l’idioma, a la creació de vincles i xarxes en el propi territori; el passar de la visió autocen-
trada a pensar en problemes socials, estructurals, i a partir d’aquí fer aquesta mirada cap a 
l’organització col·lectiva, i per tant la creació de xarxa».

Andreu comparteix aquesta visió: «Moltes vegades les persones no participen perquè no 
tenen competències comunicatives bàsiques per poder parlar en un entorn grupal, o per 
poder elaborar d’una manera efectiva quines són les seves necessitats, o per poder sentir 
que allò que tenen per dir té rellevància en un entorn on tothom té el discurs molt ben 
construït». «Moltes vegades les persones pensen que la resposta a les seves necessitats 
és una prestació, o la medicalització d’una situació de malestar, però difícilment tenen la 
consciència que el seu malestar és estructural, i que participant en entorns comunitaris, 
organitzant-se, reivindicant, o participant en espais on es lluita de forma col·lectiva per 
satisfer aquestes necessitats de forma generalitzada, això pot tenir un impacte en el seu 
benestar i la seva qualitat de vida», remarca. «Llavors la gent no participa perquè no entén 
què li pot aportar».

En el projecte pilot d’organització comunitària, «més enllà del propòsit específic de cada 
grup, el que era important per nosaltres era el factor humà, l’acompanyament de les perso-
nes i de tot allò relacional que es generava dins d’aquests espais», assenyala l’organitza-
dora. «Era important treballar l’horitzontalitat, no només amb els professionals, sinó en les 
dinàmiques internes entre les persones que participaven en aquests grups perquè el més 
important fos el benestar i la cura de les persones, més enllà dels objectius que s’hagues-
sin marcat a nivell comunitari», destaca. «Això és el que crec que va fer que en un any els 
grups que es van posar en marxa es poguessin consolidar, i que quan nosaltres ens vam 
retirar, poguessin caminar sols». L’arribada de la pandèmia de la covid-19 va trencar alguns 
processos i fa una mica més difícil l’avaluació de l’experiència, però tant per Andreu com 
per Rebollo és molt positiva.4

Avançat el debat a les jornades, Gemma Andreu deixava un missatge per les administraci-
ons: «Quan empoderes les persones, les persones reivindiquen. Llavors quan l’organització 
comunitària ve promoguda des de l’Administració pública, has de ser conscient que aques-
tes persones tornaran per picar-te la porta i demanar-te coses que potser no estàs disposat 
a donar». És fonamental, assenyala, poder donar resposta a les reivindicacions.

El repte de la politització
Abans d’aquest projecte, Oscar Rebollo explica que ja havien tingut una experiència amb 
el projecte B-Mincome, que treballava amb perceptores d’un suport municipal d’inclusió, 
algunes de les quals estaven assignades a grups on treballar la participació comunitària.5 
«Metodològicament hi ha una seqüència que l’hem experimentat tant amb B-Mincome com 
amb Organitzadores Comunitàries: primer ens coneixem, després ens reconeixem, i des-

4. Per una avaluació de la possibilitat de crear un equip d’organitzadores comunitàries més enllà de l’experiència pilot, vegeu: 
Marges. Itineraris de Transformació, «Estudi exploratori per a la creació d’un equip d’organitzadores comunitàries a la ciutat de 
Barcelona: informe de resultats» (Ajuntament de Barcelona, setembre 2019), http://hdl.handle.net/11703/129415.

5. Per saber més sobre el projecte: Meritxell Joan i Rodríguez, Una altra manera de fer (a) Barcelona: Relat del B-Mincome 
comunitari (Ajuntament de Barcelona, 2020), http://hdl.handle.net/11703/120889.

http://hdl.handle.net/11703/129415
http://hdl.handle.net/11703/120889
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prés fem un grup de tasca». Un exemple de tasca amb usuàries del B-Mincome podia ser 
organitzar una sortida a la Sagrada Família amb les seves famílies. «Qui s’encarrega de 
mirar els horaris? Qui de treure els bitllets de metro? Qui de portar l’esmorzar? I a partir 
d’això ens organitzem al voltant d’aquesta tasca», explica Rebollo. «Però una pregunta 
rellevant aquí és fins a quin punt aquests grups són polititzats, en el sentit més noble de la 
paraula», apunta.

«Si facilites un espai de relació recurrent, la gent s’ajunta i s’organitza, però no perquè 
tingui consciència política ni consciència comunitària, sinó perquè som animals socials», 
assegura Rebollo a partir del treball d’Eric Klinenberg.6 «Jo crec que pots fer-ho des del 
poder públic si tens la intencionalitat, pots generar infraestructura social que generi relació 
recurrent i que doni lloc a alguna mena d’organització» que, apunta, no cal que sigui una 
associació formal; «l’important és que no estiguem soles».

Per qui ha estat el responsable de les polítiques d’acció comunitària de Barcelona, «la 
clau és facilitar la relació recurrent, la trobada, el grup de tasca, i incorporar-hi elements de 
politització». Això, últim, admet, no ho han pogut fer tant com hauria volgut. La politització 
de què parla, en tot cas, no es planteja en termes partidistes, sinó, per exemple, a «tenir un 
debat sobre per què ens passa això que ens passa, qui guanya i qui perd amb les decisions 
que es prenen en la societat». Assenyala que no és el mateix considerar que la situació que 
estem vivint es deu al fet que no ens hem esforçat prou, que hem tingut mala sort, o a un 
determinat sistema polític i econòmic.

Hi haurà qui qüestioni que la funció d’una Administració sigui polititzar, però Rebollo ho té 
clar: «Jo vaig entrar a l’Ajuntament perquè em vaig creure que hi havia un govern que volia 
lluitar contra les desigualtats, i no se m’acut una manera de lluitar contra les desigualtats 
que no passi per aquí». «El Ricard Gomà diu que la política social per la inclusió en el món 
en què vivim només té dos eixos:, renda i relacions, i l’Amadeu Mora, a Girona, en un altre 
context, diu que això va de renda i estatus, i estatus és ser algú, que vol dir ser algú per 
algú altre», explica. «Llavors, la política social, si no té un component de politització, és un 
assistencialisme pur i dur».

«Jo no crec en la dicotomia assistencialisme-empoderament, però tampoc crec en l’assis-
tencialisme despolititzat; si necessites menjar, el primer és donar-te menjar, però podem 
acompanyar això d’una reflexió, d’un espai de trobada, de parlar amb algú d’una entitat, 
de veure una pel·lícula… i aquesta politització t’ha de conduir a buscar altres i connectar-te 
amb altres», conclou Rebollo.

6. Eric Klinenberg, Palacios del pueblo: Políticas para una sociedad más igualitaria, trad. Paula Zumalacárregui (2018; trad., 
Madrid: Capitán Swing, 2021).
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Els equipaments 
com a infraestructura 
comunitària

2

Casals comunitaris en la resposta a la covid-197

El casal de barri Torre de la Sagrera va obrir l’any 2018 i el gestiona una federació de set 
entitats del territori. Es troba en una torre senyorial del segle xix al costat del pont del Treball 
Digne, que travessa les vies del tren que tant marquen la vida de la Sagrera. «El primer repte 
era fer venir la gent, perquè ni s’apropava a aquesta zona del barri», explica Maria Pérez, 
coordinadora del casal. El treball de partida és molta feina interna entre les entitats, i anar 
connectant amb el veïnat. «I la pandèmia va arribar just quan estàvem començant a crear 
projectes amb agents del territori».

Quan a mitjans de març del 2020 es decreta el confinament per la pandèmia de la covid-19 
a l’Estat espanyol, els espais comunitaris com els casals de barri es veuen obligats a tancar 
les portes. Això no vol dir, però, que s’aturi l’activitat.

«A nosaltres ens agafa en un moment de molta motivació, i fem un esforç per seguir la 
nostra tasca online, amb els tallers trimestrals o una festa major online», recorda Pérez. El 
seu objectiu és mantenir l’enxarxament, i de fet, la treballadora de recepció es va endur la 
centraleta de telèfon a casa, «i amb el telèfon va fer una tasca que era més de cures que de 
qualsevol altra cosa».

«Els casals de barri som equipaments que estem més a prop del teixit comunitari, que no 
treballem només amb entitats, sinó amb el teixit de base, que molts cops són persones 
individuals o grups no formals», assegura Joan Punset, coordinador del casal Can Travi, 
al barri de la Vall d’Hebron. «Quan va tancar el casal vam començar a trucar a la gent que 
hi venia, a les entitats del barri, als altres equipaments o als serveis socials per veure què 
necessitaven i coordinar-nos», explica. «Per exemple, els voluntaris del Banc dels Aliments 
del barri tenien una carència de mascaretes, o als pisos tutelats de gent gran que hi ha al 
costat del casal tenien dificultats, perquè són vuitanta pisos i la gent havia de sortir a com-
prar, però hi havia por del contagi, i por dels treballadors que els residents es contagiessin».

En el cas de Can Travi, l’organització no estava enfocada a respondre a necessitats bàsi-
ques —com sí que feia la xarxa de suport mutu de Montbau i Sant Genís, que tenien molt a 
prop—, sinó a acompanyar altres persones que estaven responent a aquestes necessitats. 
«Aquí a la Vall d’Hebron no es va generar espontàniament un grup de suport dels que hi va 

7. Aquesta secció es basa en l’article «Comunitats i equipaments de barri responen a la crisi de la covid», publicat en el llibre 
Innovació democràtica, disponible a: http://hdl.handle.net/11703/129535.

http://hdl.handle.net/11703/129535
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haver en altres barris, així que el vam formar amb els serveis de la zona —Can Travi, la sala 
polivalent de Montbau, els casals de gent gran, serveis socials o els pisos de gent gran— i 
entitats o iniciatives solidàries», recorda Punset.

Però si en un primer moment es van organitzar les persones vinculades als serveis, de 
seguida el grup s’ampliava, com és el cas de les dones que cosien mascaretes: «Nosaltres 
convidàvem quatre o cinc que coneixíem per si volien participar, i el següent dia ja eren deu 
que volien cosir, i al final en comptes de venir totes a les reunions nomenaven una represen-
tant», explica. Calcula que en total deuen haver arribat a cosir unes quatre mil mascaretes.

«Ens vam organitzar amb les dones cosidores dels diferents casals i amb altres dones que 
no participen en els casals però cosien», rememora el coordinador de Can Travi. «Es van 
iniciar petits grups, tant a nivell de cosir mascaretes com a nivell d’aconseguir material, que 
era difícil en aquell moment; vam haver de comprar alguna màquina de cosir per potenciar 
les accions, intentàvem aconseguir les teles, ja fos de manera voluntària o comprant-les, 
i recordem que al principi hi havia molts dubtes sobre els tipus de mascareta o de teles, i 
recordo les dones, gent gran, que es passaven l’estona al mòbil mirant-se què podia servir 
i què no». «Hi havia un excés d’informació i a vegades era difícil», assenyala.

En el cas de la Torre de la Sagrera, quan l’equip del casal s’organitzava per seguir connec-
tat amb la comunitat des de casa, també es preguntaven què fer amb l’edifici que estava 
tancat. «La xarxa de suport i la xarxa d’aliments del barri necessitaven un espai i els hi 
vam oferir la Torre, i més tard també al CAP quan ho va necessitar», recorda Maria Pérez. 
L’equipament va quedar ocupat per voluntaris i voluntàries del barri. «Es va haver de signar 
un conveni, perquè els hi donàvem les claus i van quedar com a responsables de la cura de 
l’equipament», apunta la seva coordinadora.

Després que, davant el confinament, sorgís la reacció comunitària en molts barris de ma-
nera espontània —o sovint gràcies a estructures comunitàries existents—, el repte era com 
seguir impulsant aquests vincles. Des de l’Ajuntament, el servei d’Acció Comunitària va 
buscar una manera de fer-ho a través dels casals de barri amb el programa Casals Comu-
nitaris, que aportava recursos i suport professional a 25 equipaments de la ciutat, destinats 
a enfortir les xarxes veïnals.

«Són uns recursos que arriben al casal i que volem posar al servei del barri; s’espera que 
el casal faci d’oficina tècnica, però no volíem ser nosaltres sols qui decidíssim què fer amb 
aquests diners», recorda Pérez des de la Torre de la Sagrera. En un primer moment, plante-
gen a la xarxa de suport destinar-los directament a cobrir les seves necessitats, «però no ho 
veuen clar i aposten per seguir per la via de l’autogestió, i nosaltres respectem el procés de 
la xarxa perquè no té sentit forçar aquestes relacions», apunta. Així doncs, el que fa el casal 
és buscar entitats del barri i serveis com el CAP o el centre de serveis socials per formar 
una «taula de governança» d’aquests recursos.

«Vam fer un treball de detecció de necessitats, i en un moment donat també es decideix 
cobrir necessitats de la xarxa d’aliments, però a més es dediquen recursos a projectes 
nous», explica. «Es va crear un grup d’acompanyament digital, que continua actiu, en què 
persones voluntàries acompanyen altres persones del veïnat que no tenen els recursos o 
els coneixements a l’hora de fer tràmits virtuals». I d’altra banda, van impulsar un projecte 
dedicat a les cures. «Quan les activitats presencials encara estaven limitades, el que sí que 
podíem fer eren tallers de salut emocional».

A Can Travi, també van apostar per gestionar els recursos amb les xarxes que havien ge-
nerat durant el confinament amb altres equipaments i serveis, i van pensar projectes per 
respondre a diferents nivells. «Van sortir projectes més directes de suport a algunes neces-
sitats que tenia el Banc dels Aliments, com per exemple fer un recapte de productes d’hi-
giene íntima o bolquers», explica Joan Punset. «Però també tota una línia d’alfabetització 
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digital i suport tecnològic, perquè moltes coses s’havien de fer online, i acompanyaven la 
gent a donar-se d’alta a l’aplicació La Meva Salut, a demanar cita per vacunar-se, a fer 
qualsevol tràmit per internet o a treure’s el certificat digital».

I què ha quedat d’aquestes aliances sorgides com a resposta a la pandèmia? «Es van gene-
rar xarxes noves, i és veritat que algunes de més assistencials van desaparèixer, com anar a 
fer la compra per als pisos de gent gran, on hi havia gent voluntària que no ha seguit vincu-
lada, però continuem mantenint alguns projectes», celebra Punset. És el cas, per exemple, 
de l’acompanyament tecnològic a les persones voluntàries del Banc dels Aliments. «Un 
cop a la setmana quedem, els ajudem a configurar adequadament l’Excel de les famílies, a 
imprimir-lo, que se l’emportin, que el revisin, i sobretot que entenguin com funciona a nivell 
del mòbil, que els hi costa una mica aquest funcionament. I està anant bé, la veritat».

També ha quedat una manera d’organitzar-se al territori. «Abans ens coordinàvem menys, 
o a un nivell més tècnic, i ara ho fem més, tant a nivell tècnic com de les comunitats dels 
quatre casals [de barri i de gent gran]; no només fem reunions de casals, sinó que anem allà 
on són les dones cosidores, hi parlem, i per exemple muntem un projecte per recollir roba 
per a infants, en què nosaltres fem una crida i elles la revisen i arreglen alguna cosa, si cal, 
per donar la roba a una entitat solidària». «La majoria de relacions segueixen, i això és la 
part més positiva», conclou Punset.

A la Torre de la Sagrera, Maria Pérez celebra la continuïtat de la taula de governança que van 
crear per gestionar els recursos del programa Casals Comunitaris. «Quan es van acabar els 
recursos, es va veure necessari continuar amb l’espai de trobada entre entitats i serveis, i això 
va ser l’inici de la taula comunitària de la Sagrera», explica. Ara compten també amb un tècnic 
comunitari a la taula per dinamitzar les relacions al territori. «I això és important en aquest 
moment postpandèmia en què moltes associacions han quedat tocades», apunta. «Potser la 
taula s’hagués creat igualment, sí, però aquella iniciativa va accelerar tot el procés».

Infraestructura comunitària
En el llibre Palacios del pueblo, el sociòleg Erik Klinenberg defensa que «la infraestructura 
social desenvolupa un rol fonamental però menyspreat en les societats modernes».8 «Igual 
que hi ha infraestructures per l’electricitat, l’aigua o les comunicacions, hi ha infraestruc-
tures que sostenen la vida social, i normalment no les veiem, perquè ho donem per fet», 
ens explica l’autor en una entrevista.9 «Però imagineu que un dia es tanquen tots els parcs 
infantils, biblioteques, places, voreres, camps esportius, piscines i platges de Barcelona. 
Seria bastant menys agradable viure-hi. Estaríem més aïllats, dependríem dels espais pri-
vats i les nostres vides socials es reduirien significativament». Alerta, però, que «aquestes 
infraestructures socials no són naturals, no creixen als arbres ni ens les ha donat Déu; cal 
dissenyar-les, construir-les, invertir-hi, programar-hi, i hem hagut de reclamar a l’estat que 
ho fes». «Vaig escriure el llibre perquè crec que esperem més del mercat que del sector 
públic, però el mercat no ens està donant els llocs que necessitem», conclou.

Aquesta preocupació de Klinenberg per les infraestructures comunitàries ha inspirat les po-
lítiques d’acció comunitària de l’Ajuntament de Barcelona en els darrers anys.10 «Per mi és 
clau aprofitar la infraestructura comunitària, els centres cívics, casals de barri, biblioteques, 

8. Eric Klinenberg, Palacios del pueblo: Políticas para una sociedad más igualitaria, trad. Paula Zumalacárregui (2018; trad., 
Madrid: Capitán Swing, 2021), 24. Traducció pròpia.

9. Eric Klinenberg, «Inventar la biblioteca en una societat com l’actual seria massa radical», entrevistat per João França, Directa, 
31 octubre 2022, https://directa.cat/inventar-la-biblioteca-en-una-societat-com-lactual-seria-massa-radical/.

10. Tona Calvo i Oscar Rebollo, «Infraestructures comunitàries al servei d’una ciutat democràtica, diversa i inclusiva», a Innovació 
democràtica: Barcelona 2015-2023, ed. João França (Barcelona: Ajuntament de Barcelona, 2023), 183-99, http://hdl.handle.
net/11703/129535.

https://directa.cat/inventar-la-biblioteca-en-una-societat-com-lactual-seria-massa-radical/
http://hdl.handle.net/11703/129535
http://hdl.handle.net/11703/129535
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escoles… el que sigui», remarca Oscar Rebollo. «Ho he dit molt al llarg d’aquests set anys 
en què he estat director del servei, però a tot arreu on la gent entra d’una en una, hem de 
veure com surt de cinc en cinc».

Per Klinenberg, en el context dels Estats Units, la biblioteca és el gran símbol de la infraes-
tructura comunitària, però Barcelona, a més, té la sort de disposar d’equipaments com cen-
tres cívics i casals de barri que ja estan concebuts en gran mesura com a punts de trobada.

«Quan em pregunten com m’imagino la infraestructura social del futur, jo responc que Barce-
lona no necessita més pedres», apunta Rebollo. «Potser necessita alguna reforma, plaques 
solars, aïllament, millor tecnologia d’internet… Però tenim 800 equipaments per 73 barris, 
tenim més de dos metres quadrats per habitant i hi ha més equipaments projectats», remarca. 
«Si volem enfortir la infraestructura social de Barcelona, no hem de fer més casals de barri i 
centres cívics, el que hem de fer és dotar-los bé de metodologia, estratègia i equips».

«En el programa Casals Comunitaris, que vol fer dels casals de barri un espai relacional en 
el territori, vam posar l’accent en la necessitat de reforçar els equips, perquè si volem que 
un equipament sigui comunitari, no pot passar el que passava en casals que tenien una sola 
persona; obrien quaranta hores i tenien una persona contractada quaranta hores, fent de 
dona o d’home orquestra, havent de tocar-ho tot», remarca Tona Calvo, que va ser cap del 
departament d’Equipaments de Proximitat entre el 2016 i el 2022, quan es va jubilar.

Rebollo afegeix que «tal com estan els equipaments, segurament els falta molta energia i 
molta capacitat, però no és únicament una qüestió de recursos, també és una qüestió d’en-
càrrec». «Si la teva empresa s’ha presentat a un concurs i aquest concurs el que demanava 
era programar tantes hores de tallers, serà difícil, i hi ha centres cívics on ens han dit: si 
modifiques el contracte i augmentes el pressupost, podem fer aquesta tasca», apunta.

«La nostra visió era que qualsevol equipament, sigui quina sigui la seva funció, ha de crear 
relacions comunitàries al seu entorn», assegura Calvo, que ha treballat en equipaments 
diversos al llarg de la seva carrera professional, d’escoles bressol a biblioteques o centres 
cívics. «No poden deixar de fer la seva funció; la biblioteca ha de fer foment de la lectura, 
això està clar, però treballant el foment de la lectura, potser pots treballar aspectes comuni-
taris, pots obrir-te i veure com interactues amb el teu entorn d’una manera diferent a fer de 
supermercat de llibres, i això val per qualsevol tipus d’equipament».11

Però més enllà de complir la seva funció, Calvo coincideix amb Rebollo en la importància 
que la visió comunitària formi part de l’encàrrec a les professionals: «És important que les 
persones que vulguin tirar endavant la dimensió comunitària tinguin aquesta sensibilitat, 
però cal que l’organització estigui alineada, perquè sinó crees una dicotomia i el que fas és 
augmentar la pressió sobre qui està a l’equipament», remarca. «Normalment quan estàs en 
un equipament et sents molt sol, i jo crec que és de les feines més maques que hi ha, he 
estat en dos centres cívics i és de les feines més maques que he fet, però necessites aquest 
reconeixement i aquest suport», assegura Calvo.

Seguint amb la preocupació pel treball amb la ciutadania no organitzada, Rebollo destaca 
que la infraestructura social és també la clau perquè aquest tipus de processos siguin sos-
tenibles en el temps. Per exemplificar-ho explica el cas d’un estudi pilot al CAP El Carmel en 
què es va crear un cor per analitzar els beneficis del cant coral en les persones amb dolor 
crònic.12 «Demostren que cantant baixen els indicadors de dolor, i per tant demostra que 

11. En relació amb aquesta perspectiva, veure Joana Calsamiglia, Andrea Calsamiglia i Oriol Josa, Metodologia per promoure 
la perspectiva comunitària als equipaments de proximitat (Ajuntament de Barcelona, 2019), http://hdl.handle.net/11703/116948.

12. «El CAP el Carmel té una coral per a pacients i metges», Betevé, 25 gener 2017, https://beteve.cat/general/cap-car-
mel-coral-pacients-metges/. Ernesto Morales i Bernat Quintana, Estudi del barri del Carmel (Barcelona: IGOP, ASPB, ICS., 2016), 
26, https://webs.uab.cat/salutcomunitaria/wp-content/uploads/sites/38/2020/06/IGOP_Informe-El-Carmel.pdf.

http://hdl.handle.net/11703/116948
https://beteve.cat/general/cap-carmel-coral-pacients-metges/
https://beteve.cat/general/cap-carmel-coral-pacients-metges/
https://webs.uab.cat/salutcomunitaria/wp-content/uploads/sites/38/2020/06/IGOP_Informe-El-Carmel.pdf
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l’acció comunitària té un impacte sobre el dolor, però un cop demostrat això, què fan amb 
la coral?», es pregunta. «Potser no es pot tenir una coral permanentment al centre de salut 
—o potser sí, jo no ho sé—, però allà a prop hi hauria d’haver un centre cívic o un casal de 
barri que acollís aquesta coral», respon.

«La sostenibilitat d’aquests processos no passa per posar-hi cada dia un tècnic més, cada 
dia més subvencions, cada dia més… passa, en primer lloc, per generar una infraestructura 
social que tingui capacitat d’acollida, i, un cop la tens, que quedi clar que aquell espai no 
és del teu col·lectiu», apunta. «No té sentit cedir uns metres quadrats a una penya perquè hi 
guardin la imatge de la Verge, tinguin l’espai tancat amb clau sense més ús que obrir-lo un 
cop a l’any per treure-la en processó, i que d’un any a l’altre no hi entri ningú», exemplifica. 
«Una part de la sostenibilitat passa per compartir, no per apropiar-se; hi ha un sentit de 
l’apropiació dins d’alguns espais comunitaris que és molt poc comunitari», lamenta.

Acompanyar els equipaments
A banda del treball específic amb els casals de barri, el 2021 es va posar en marxa el 
projecte Equicom per promoure els equipaments amb una mirada comunitària. La primera 
edició va treballar amb dotze equipaments. «Fèiem un suport en dos grans paquets; un 
directament a l’equip del centre, amb una diagnosi de la seva dimensió social i comunitària, 
per veure com estaven treballant i com a través de desenvolupar un projecte concret podí-
em millorar aquesta dimensió comunitària, i l’altre era un espai de coneixement compartit 
entre els equipaments», explica Tona Calvo.

«A la primera edició vam començar amb unes expectatives una mica irreals, de en poc 
temps fer una diagnosi i posar en marxa un projecte que quedi i vertebri l’equipament, i ens 
vam adonar que el que ens demanaven els equips eren projectes que tenien a veure amb 
el seu funcionament intern», recorda. «Per exemple, al Centre Cívic Guinardó, la directora 
era la que establia les relacions amb l’exterior, i per tant estava a les taules comunitàries del 
territori, però la resta de l’equip no, es dedicaven a la programació cultural del centre, així 
que vam treballar com tot l’equip —des de qui fa l’acollida a l’entrada, a qui programa o 
al tècnic de so— pot anar construint vincles amb les persones que tenen al voltant, i quan 
tens el vincle, llavors pots interactuar comunitàriament». «Sovint pensem en projectes molt 
grans però al final crec que s’ha de començar per coses més factibles, que a l’equipament 
no li representin una sobrecàrrega d’un projecte nou, sinó que aprofundeixin, consolidin o 
replantegin un projecte existent», conclou.

Més enllà del treball individual amb els equipaments, en l’espai compartit s’hi van posar en 
relleu dues qüestions fonamentals: com acollir i com sortir a buscar.

«La preocupació per l’acollida passa per pensar com reps la gent a l’equipament, què fas 
perquè aquest primer contacte no sigui l’únic, sinó que deixi alguna cosa que permeti man-
tenir relacions i començar a interactuar», apunta Calvo. «L’acollida en molts equipaments la 
fa l’informador o la informadora que està a la porta, però quin paper juguen a l’equip?», es 
pregunta. «La persona que acull ha de formar part de l’equip, no pot ser un extraterrestre 
en l’equipament, l’ha de conèixer i l’ha de viure, però aquesta persona també l’ha de reco-
nèixer la resta de l’equip, perquè fa una feina imprescindible». Explica que, a partir d’aquest 
espai d’aprenentatge, «alguns equipaments es van proposar que, de tant en tant, la resta 
de l’equip també passés pel taulell d’informació per treballar tota aquesta estratègia més 
relacional».

Pel que fa a sortir a buscar la gent que no s’acosta a l’equipament, Tona Calvo assegura 
que «amb el B-Mincome i amb experiències que havíem tingut a biblioteques havíem vist 
que moltes vegades la gent no s’acosta a un equipament perquè desconeix què hi passa a 
dintre, perquè no se sent cridada i perquè pensa que allò no és per ella, i per tant qualsevol 
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estratègia, per senzilla que sigui, que trenqui amb això, et convidi a entrar i a veure que pots 
formar part d’allò que està passant a dins i fins i tot aportar-hi, és molt important».

La que va ser responsable dels equipaments comunitaris, remarca que la reflexió sobre 
sortir a buscar la gent és complexa. «Quan es pregunta als equipaments amb qui es volen 
relacionar, tothom es vol relacionar amb els serveis socials, però no es tracta que ens 
coordinem per passar-los el cas, es tracta que fem alguna cosa diferent de com la fèiem, i 
això és el que a vegades costa més d’entendre». «No es tracta d’entendre els serveis so-
cials com un paquet de recursos, sinó que tu com a equipament busquis espais conjunts 
on poder col·laborar i compartir alguna cosa, sense sobrecarregar, perquè cadascú ja té 
les seves funcions», apunta Calvo. «Sovint des dels equipaments es pensa en els serveis 
socials com un recurs, i també des dels serveis socials es pensa en els equipaments com 
un recurs que té espai físic, però ha d’haver-hi alguna cosa més, encara que sigui petitona, 
que ens permeti avançar».
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Fer política social 
amb la comunitat

3

Salut comunitària
Al Centre Municipal de Salut Comunitària de Puente de Vallecas, a la ciutat de Madrid, 
tenen un lema que sempre es repeteixen: «Treu-te la bata i posa’t la bota». «El primer 
que cal fer és sortir al carrer, perquè per treballar sobre les desigualtats i l’exclusió, has 
de sortir a buscar-les, no t’arriben pel seu propi peu», explica Miguel Ángel Rodríguez, 
director del centre. «I per fer això has d’aterrar al territori, conèixer-lo en profunditat, ma-
par-lo, identificar tots els recursos, tota la gent, les organitzacions i els espais que poden 
ser útils, i oferir-te».

El centre es va posar en marxa el 2005, fruit d’un canvi de model en els serveis de salut de 
la ciutat, que va deixar l’assistència en mans de la comunitat perquè els serveis municipals 
es poguessin centrar en la prevenció i la promoció de la salut. Ja fa anys, «però ara és quan 
estem tenint més reconeixement, perquè la comunitat ja ens va coneixent», admet l’infer-
mer. «La pandèmia també ha fet aflorar la importància de la salut pública i la salut comu-
nitària, però la nostra és una feina molt silenciosa, no es veu, perquè no curem res». «Que 
d’aquí vint anys no hagis desenvolupat un càncer de pulmó perquè vam estar treballant en 
la prevenció perquè no fumessis és una cosa de la qual no serà conscient ningú, i és el gran 
problema de la comunitària», lamenta.

Tot i això, a còpia de picar pedra, han aconseguit el reconeixement de la comunitat. «És 
molt important treballar amb aliances», remarca Rodríguez, i posa un exemple: «El nostre 
centre era un antic hospital de beneficència, i encara es conserven els quiròfans, la reani-
mació, l’esterilització, i són espais que utilitzem per fer activitats amb joves, i per Halloween 
hi fem el passatge del terror». El resultat és que el jovent del barri identifica el centre amb el 
passatge del terror, «i llavors és un espai amic».
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“En definitiva, es tracta d’estar amb la comunitat, però no un esglaó per sobre, sinó al 
mateix nivell, i sobretot escoltar; cal escoltar per entendre, no per respondre», insisteix. 
Per qui treballa en un servei que ha d’atendre la ciutadania, pot semblar contraintuïtiu, 
però Rodríguez ho explica: «El problema és que tenim l’expectativa d’haver de respondre, 
i moltes vegades responem però no reflexionem». «Aquesta feina és sortir al carrer amb 
moltíssima paciència, i tenint en compte que tu no ets el que en sap; has d’escoltar i 
pensar què és el que t’han explicat, perquè, a més a més, el que t’expressa la immensa 
majoria són malestars, i en la majoria dels casos no ho podràs solucionar, perquè et 
demanen una cosa immediata, i no tenim la vareta màgica per solucionar-ho, però cal 
intentar treballar el malestar».

Quan van arribar al territori van trobar resistència al model comunitari, «perquè veníem d’un 
model assistencial, de la consulta individual pura i dura», explica l’infermer, però amb els 
anys el model comunitari ha anat convencent. «Per exemple, ara al programa de planifica-
ció familiar la primera consulta que es fa és grupal; si vols utilitzar un mètode anticonceptiu, 
hi ha un taller els dilluns al matí i el dimarts per la tarda, i aquesta és la primera consulta on 
ha de venir tothom». «L’atenció que s’hi fa, que és d’una hora i mitja o dues hores, mai es 
donaria de forma individual a cap dona», apunta. «Després es fa una consulta d’infermeria 
i després la derivació al metge, que és qui recepta el mètode, i amb això hem escurçat 
els temps, tot i que hagin de venir tres cops, i ha millorat molt l’atenció, perquè enlloc s’hi 
dedica tant de temps». «Ara en els tallers hi ha qui havia utilitzat mètodes anticonceptius 
i que després de tota la informació rebuda diuen que n’haguessin triat un altre, i a més el 
grup sempre et dona molt de joc, perquè hi ha altres persones que t’expliquen la seva ex-
periència i és molt més enriquidor».

«Nosaltres treballem en salut, no parlem de salut-malaltia, sinó que seguim la definició 
d’Alma Ata, de la salut com a estat de benestar físic, psíquic i social, i en això intervenen 
tots els agents», explica Rodríguez.13 I posa com a exemple el programa Quiére-T Mucho, 

13. «Declaració d’Alma-Ata», Conferència Internacional sobre Atenció Primària de Salut (Alma-Ata, 1978), https://www.semfyc.
es/la-medicina-de-familia/alma-ata/declaracion/.

Debat sobre atenció 
social comunitària. 
Bet Bàrbara, Miguel 
Ángel Álvarez, Chus 
Rodríguez i Cristina 
Propios.

https://www.semfyc.es/la-medicina-de-familia/alma-ata/declaracion/
https://www.semfyc.es/la-medicina-de-familia/alma-ata/declaracion/
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de promoció de la salut i prevenció de les addiccions a través del lleure saludable.14 «Hem 
pogut posar d’acord els serveis de promoció de la salut, prevenció d’addiccions, serveis 
socials, educació, esports i joventut, i ens cedeixen espais en poliesportius, centres juvenils 
o centres de serveis socials», destaca. «Fem intervencions de forma lúdica en aquests llocs 
que pels xavals són el seu centre de salut; vindran abans al poliesportiu que al centre, i allà 
s’identifiquen les seves necessitats».

Més enllà d’aquests equipaments, el programa inclou altres activitats com ara excursions. 
«Els portem a Navacerrada, perquè n’hi ha que no han vist la neu, o a la platja, perquè mai 
hi han anat; estem parlant de barris que estan a 15 minuts de la Puerta del Sol on hi ha 
xavals que potser no hi han anat mai», apunta el director del centre. «La idea és treballar de 
forma lúdica, i llavors hi anem ficant les nostres falques, però no són activitats tancades a 
l’aula amb població captiva que ha d’aguantar la teva xapa, i llavors t’identifiquen com algú 
més proper». D’altra banda, també assenyala el compromís amb la confidencialitat com 
un factor que suma en construir confiança amb el jovent perquè puguin explicar les seves 
preocupacions.

Finalment, Rodríguez destaca la importància de disposar d’equips multidisciplinaris, amb 
professionals del món de la salut, del social o del lleure i de l’esport. «Si no es medicalitza, 
que és l’error de la gent; un centre de salut comunitària no és un centre de medicina ni 
d’infermeria, és un centre de salut». Li agrada explicar les seves intervencions en grups de 
formació professional d’infermeria: «Els parlo de com es reparteix salut en una perruqueria: 
quan tu hi arribes fatal, “fixa’t quins cabells que porto”, allà hi ha la teva professional, a qui 
li expliques les teves penes i en surts sentint-te guapa o guapo». «A les perruqueres els sor-
prèn molt la importància que té la salut en la feina a què es dedicaran, sobretot quan el perfil 
que hi ha en els cursos acostuma a ser de persones que no volen estudiar, i en canvi fan una 
tasca molt important», apunta, i conclou: «El fonamental en la nostra tasca és repartir salut, 
però fent conscient a la comunitat que la salut es reparteix des de molts punts de vista».

Centre de Vida Comunitària15

Si tornem a posar la mirada a Barcelona, el barri de la Trinitat Vella està envoltat per carre-
teres i grans avingudes, i la vida s’hi encasta com pot. Per exemple, per sota de la ronda de 
Dalt, que hi passa elevada, hi ha els locals d’algunes entitats socials del barri, com el club 
de petanca. Una tarda de divendres hi ha una taula i algunes cadires amb gent asseguda a 
la porta, i uns metres més enllà, a la plaça de Josep Andreu i Abelló, hi ha molta activitat de 
jugadors a les pistes. A una banda de la plaça hi ha el camp de futbol i a l’altra, les obres 
d’un futur edifici d’habitatges públics. Darrere les obres, encara amagat per alguna gent del 
barri, hi ha el Centre de Vida Comunitària.

«Centre? Quin centre?», assegura Sanae M’Rabet, veïna del barri, que pregunta a gent que 
hi viu al costat quan en sent a parlar. Ella es va apropar a les reunions informatives sobre 
què seria el nou equipament que s’estava construint al barri i hi va estar implicada des del 
principi. La seva filla, que l’acompanyava a les reunions, va ser una de les persones que va 
parlar a la inauguració del centre. Amb 9 anys, corre amunt i avall de l’equipament jugant 
amb la filla de 10 d’Anita Rani, també veïna del barri i treballadora del centre. Les dues 
mares diuen que les seves filles els pregunten constantment quan les portaran al Centre de 
Vida Comunitària; tant les unes com les altres, s’hi senten com a casa.

14. «“Quiére-T Mucho” enseña a adolescentes de Vallecas a asumir el control de su ocio y salud», Madrid Salud, 11 abril 2018, 
https://madridsalud.es/quiere-t-mucho-ensena-a-adolescentes-de-vallecas-a-asumir-el-control-de-su-ocio-y-salud/.

15. Aquesta secció es basa en l’article «De la resposta a les necessitats a la construcció de comunitats: el Centre de Vida 
Comunitària», publicat en el llibre Innovació democràtica, disponible a: http://hdl.handle.net/11703/129535.

https://madridsalud.es/quiere-t-mucho-ensena-a-adolescentes-de-vallecas-a-asumir-el-control-de-su-ocio-y-salud/
http://hdl.handle.net/11703/129535
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Abans de la conversa, prenen te a la menta i pastes a les taules que hi ha a la planta baixa 
del centre amb altres dones del barri i dos companys de feina de Rani, que explica que les 
dones hi són quasi cada dia. Les treballadores, mentre conversen amb elles, van resolent 
altres assumptes; hi ha dues professores de l’institut que recullen l’exposició de cadires 
creades per l’alumnat el curs passat. En aquesta ocasió, Huma Fazil també ha vingut acom-
panyada de la seva filla, més gran que les de les altres i que el que vol és apuntar-se a la 
sala d’estudi que obriran.

«El Centre de Vida Comunitària neix com un nou model d’equipament que vol respondre 
a una excessiva atenció individualitzada des de la política social i com una aposta muni-
cipal per integrar les respostes que donem a la ciutadania, fent acció comunitària des de 
la mateixa Administració», explica la seva directora, Marina Torrent.16 A la pràctica això vol 
dir que és un espai obert a la ciutadania, amb sala d’actes, cuina, espais polivalents i bucs 
d’assaig, i alhora la seu de diversos serveis que ofereix l’Administració: des del Punt d’In-
formació i Atenció a la Dona (PIAD), als serveis de Dinamització Juvenil i d’Interculturalitat 
o a la Xarxa de Resposta Socioeconòmica (Xarse).

«Fer política social dins d’un equipament el que fa, d’entrada, és desestigmatitzar, deslligar 
la idea que, pel fet d’acudir a un determinat servei, “soc pobre” o “tinc un problema”, i que 
per tant aquest és el meu rol en aquest barri», assegura Bet Bàrbara, coordinadora del 
servei d’Acció Comunitària de l’Ajuntament. «Si el lloc on vas és un equipament que és un 
espai de referència, on pots anar a prendre una xocolata calenta, però després tens cita 
amb la treballadora social, o participes en un grup, això normalitza molt més la situació».

I més enllà de l’espai on es fa, també plantegen un canvi en el model d’atenció. «Normal-
ment és un model més individualitzat, en què l’Ajuntament atén i el ciutadà ve a rebre, i aquí 
volem aprofitar el rol que la ciutadania pot tenir, perquè té una expertesa i un coneixement, 
perquè qui ha de fer front a una necessitat o un problema és qui millor sap què és el que 
necessita», remarca Bàrbara.

Respostes col·lectives
Això també passa per buscar respostes més col·lectives, tant de les persones que hi acu-
deixen com entre els diferents serveis que en formen part. «Abans de l’obertura hi ha hagut 
molt treball entre els diferents serveis per anar trobant on hi podia haver un match», explica 
Torrent. «Llavors, per exemple, si un servei tenia oferta formativa i no arribava als joves i un 
altre sí que hi arribava, van poder organitzar un projecte conjunt».

Els diferents serveis que formen part de l’equipament es reuneixen cada quinze dies —i 
això ha estat un esforç perquè parteixen de dinàmiques, funcionaments i horaris diferents— 
i l’equip comunitari insisteix a trobar què és allò que poden fer diferents serveis conjunta-
ment o què és allò que es pot fer en grans sessions obertes. «Creiem fermament que l’acció 
comunitària té molt bons resultats, i està corroborat que amb més xarxa hi ha més capacitat 
de resposta, però en cap cas volem reduir a zero l’atenció individual», remarca, però, la 
directora del centre.

16. Servei d’Acció Comunitària, «Projecte de centre de vida comunitària: Document marc de referència» (Ajuntament de Barce-
lona, març 2022), https://ajuntament.barcelona.cat/acciocomunitaria/sites/default/files/220930_projecteccc_marcreferencia_tri-
nitatvella_cat_0.pdf.

https://ajuntament.barcelona.cat/acciocomunitaria/sites/default/files/220930_projecteccc_marcreferencia_trinitatvella_cat_0.pdf
https://ajuntament.barcelona.cat/acciocomunitaria/sites/default/files/220930_projecteccc_marcreferencia_trinitatvella_cat_0.pdf
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Els centres de serveis socials, per exemple, ja fa temps que ho assagen amb les sessions 
«Vine!», en què fan una primera acollida grupal a la gent que s’hi apropa per primer cop, 
i el lloc de reunió al barri és el Centre de Vida Comunitària. El centre de referència per a 
la Trinitat Vella està ubicat al barri del Bon Pastor, fet que representa força distància per a 
segons quin veïnat. «Busquem oportunitats per poder estar més a prop de la població, i per 
això ara fem una acollida grupal aquí cada setmana», explica Raquel López, directora del 
Centre de Serveis Socials.

«Sempre comencem fent acollides grupals, perquè un dels objectius és trencar amb l’aï-
llament social de la gent», remarca. «Del que ens adonem és que la gent està molt sola, i 
que els veritables recursos els aconseguim quan estem tots junts, perquè a vegades des 
dels serveis socials no podem donar una resposta, i el que ha funcionat tota la vida són les 
xarxes veïnals, el boca-orella…»

Al Centre de Vida Comunitària assagen un nou projecte que anomenen Converses Transfor-
madores. «Hem fet una experiència citant tota la gent que tenim allotjada en pensions que 
no té opcions de sortida a curt termini, i hem parlat conjuntament sobre què necessiten per 
solucionar el problema de l’habitatge, com les podem acompanyar, i potser com es poden 
acompanyar també entre elles», apunta la directora.

Per generar processos d’autoorganització, empoderament i resposta col·lectiva a les pro-
blemàtiques, des del centre també es plantegen el repte d’arribar a la ciutadania no orga-
nitzada. «Des de l’Administració ens és més fàcil anar a buscar la gent organitzada, perquè 
tenim les seves dades, una entitat, un president, i aquí anem a buscar aquesta gent pel que 
estan fent per al barri, però també hi ha altra gent que no s’hi sent identificada, o no vol 
aquest tipus de compromís, però en canvi són persones que poden participar activament», 
remarca Bet Bàrbara. «Hi ha altres públics que potser no és que no estiguin acostumats a 
participar, sinó que ho fan d’una altra manera, perquè a l’iftar popular que es va fer aquí hi 
havia un munt de gent», afegeix Torrent.

Bet Bàrbara (esquerra) 
i Marina Torrent 
(centre) presenten 
l’experiència del 
Centre de Vida 
Comunitària, 
acompanyades per 
Begoña Oltra.
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«Als serveis que estan al territori els hi entren cada dia per la porta les necessitats, però ho 
fan de forma individualitzada, i donar-hi resposta només de forma individualitzada és molt 
difícil», apunta la responsable d’Acció Comunitària. «El repte és posar en comú i relacionar 
aquesta gent que ens entra per la porta cada dia, i també sortir a buscar-la. En la mesura 
en què la vas a buscar i la fas partícip, comences a teixir vincles entre la gent, i a construir 
comunitat, o com a mínim més coneixement, confiança i treball col·lectiu».

Per aquesta tasca, el centre compta, a banda de les persones que treballen en els diferents 
serveis que en formen part, amb un equip comunitari. El formen la directora, un dinamit-
zador comunitari, una integradora social i un equip d’acollida de tres persones. «Podríem 
haver fet una direcció de tres persones, però l’acollida és la que ha de ser potent, per 
sortir a buscar aquella gent que d’una altra manera no vindria», explica Bàrbara. «La seva 
funció no és només estar darrere el taulell i informar la gent que entra per la porta, sinó 
que també participen en taules comunitàries, acompanyen grups…», afegeix Torrent per la 
seva banda. «L’últim que volem és que la planta baixa es converteixi en una sala d’espera; 
si tens una cita amb una professional, hi pots esperar, però t’ofereixen cafè, t’escolten o et 
proposen fer una visita a l’equipament».

D’altra banda, aquest plantejament requereix una gestió dels espais que permeti que es-
tiguin disponibles per al que pugui sorgir. «L’ús dels espais és gratuït per a tothom, però 
no és indefinit, ha d’encaixar amb la dinàmica comunitària del centre, i hi ha d’haver un 
retorn per aquest ús», apunta Torrent. Quan una ballarina del barri necessitava un espai per 
assajar de cara a una competició, li van deixar una sala a canvi que oferís un taller, «però 
havent passat uns mesos aquest espai l’ha d’alliberar, i la convidem a buscar altres espais 
al territori». La Penya Blaugrana del barri, encastada sota la ronda com el club de petanca, 
volia celebrar el seu trentè aniversari: «És un acte de celebració, obert al territori, que hi té 
cabuda. En canvi, després, quan ens van demanar fer una reunió amb les seves famílies 
aquí, això ja no quadra perquè era una activitat tancada», exemplifica la directora.

Casal de dones
Sanae M’Rabet i Huma Fazil formen part d’aquesta «ciutadania no organitzada», però ja 
han establert molts vincles al voltant del Centre de Vida Comunitària. «Arran de posar-nos 
en marxa hi va haver un seguit de dones que es van fer seu aquest espai, que venien i s’as-
seien a baix i xerraven», explica Torrent. «Llavors vam començar amb dos dies d’activitats, 
de costura o de punt, i les dones venien, però no només a les activitats, sinó per passar 
l’estona i parlar del que fos; vam oferir te, vam començar a parlar i llavors van començar a 
sortir coses», recorda Anita Rani. Quan s’apropava l’estiu, va sorgir la idea: si els fills i filles 
anaven a un casal d’estiu, per què no fer-ne un també per a les mares?

Durant el mes de juliol van fer un casal de dones amb 45 participants, amb tallers de tota 
mena, des de cuina, perruqueria i costura fins a autodefensa o recerca de feina; del taller de 
la ballarina que havia demanat un espai per assajar a un de jocs de taula amb la directora 
de serveis socials. «Aquí la gràcia és cocrear, no fer l’enèsim taller que decidim nosaltres; 
dels jocs de taula va sortir la proposta de fer-ne un de jocs de carrer i fer un recull dels que 
coneix cadascuna», diu Raquel López.

A la cuina, per exemple, han pogut compartir menjars del Pakistan o del Marroc, «i quan 
parlem compartim també les nostres cultures», remarca Fazil. M’Rabet riu recordant les 
aventures de buscar al telèfon les traduccions de les diferents espècies, però també remar-
ca la importància de «conèixer gent diferent». Assegura que a moltes de les dones del casal 
les tenia vistes del barri, però només es barrejava amb les que eren del seu país. «Ara, però, 
ja no som desconegudes, sinó quasi com una família. Ara ens coneixem, ens reunim, riem, 
plorem; ens trobem en una sala i cadascuna va explicant el que li vingui de gust, i confiem 
que és un espai segur, que no sortirà d’allà el que expliquem», celebra M’Rabet.
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Per Rani, que treballa al centre però alhora també se sent una més del grup, «és el primer 
cop que tenim un espai així de segur, de confiança i d’alegria al barri». «Portem molts 
anys en aquest barri i mai ens havíem pogut trobar totes, tenir un espai on asseure’ns i 
explicar-nos coses». Per la directora del centre, «un element clau ha estat tenir referents 
d’acollida que són gent del territori, que no és una persona blanca, sinó algú que parla el 
teu idioma, com l’Anita, que parla urdú, i això facilita molt les coses».

Torrent planteja que a la mostra d’entitats del barri, el Centre de Vida Comunitària no l’han 
de representar només les treballadores, sinó també «aquestes dones que ja s’han fet refe-
rents». Elles, per part seva, asseguren que s’hi senten a casa. Després de les reunions, no 
marxen corrents, sinó que aprofiten per fer petar la xerrada. «Quan venim aquí, el que hi ha 
fora, queda fora, no pots entrar amb el cap a punt d’explotar», diu M’Rabet. «Quan arriben 
estan relaxades, tranquil·les», afegeix la tècnica d’acollida. I la primera conclou: «És com si 
vas al teu espai, a casa teva; no t’hi sents estranya».

Comunitàriament
Més enllà d’un equipament com el Centre de Vida Comunitària, enfocat precisament a 
fer política social comunitària, l’Ajuntament de Barcelona també treballa per incorporar la 
perspectiva comunitària als centres de serveis socials amb el projecte Comunitàriament.

«Teníem centres de serveis socials que eren comunitaris perquè tenien la sort d’estar en 
un barri amb un pla comunitari, o on hi havia altres projectes comunitaris, i altres que no, 
depenia molt de la direcció i de l’equip que hi havia», explica Bet Bàrbara. «Ja hi havia una 
expertesa en els centres que tenien aquesta mirada, res comença de zero, però ens pre-
guntàvem com ho havíem de fer si volíem que la dimensió col·lectiva tingués un altre lloc i 
no només hi hagués l’atenció individualitzada». El primer pas, abans de la pandèmia, va ser 
desenvolupar un marc conceptual,17 i de cop va arribar el confinament, amb centres tancats 
i equips treballant des de casa. «Llavors hi havia dues postures, o bé aturar-ho tot, o bé 
justament aprofitar la crisi com un bon moment per repensar-nos, tot i que era un moment 
molt vulnerable per tothom, i vam apostar per posar-nos-hi i fer una proposta de treball de 
dos anys», recorda la coordinadora del Servei d’Acció Comunitària.

El projecte, amb l’Institut Municipal de Serveis Socials, busca treballar amb tots els quaran-
ta centres de serveis socials de la ciutat, «tot i que no amb la mateixa intensitat», apunta 
Bàrbara. «La idea era seleccionar-ne una quinzena a on poder explicar un canvi significatiu, 
però no fer només un pilot amb uns pocs, sinó treballar amb tots; uns avançaran una mica 
més i uns altres una mica menys, però estiguis al centre on estiguis, tothom sap que el 
Comunitàriament és un projecte prioritari per l’IMSS en aquest moment».

Com és el treball en aquells centres de serveis socials on es volia explicar un canvi signi-
ficatiu? «No entrem a treballar tot allò que fan comunitari al centre, sinó que ens centrem 
en com incorporar la dimensió col·lectiva en l’atenció que estan fent, i per tant generem un 
projecte motor i un itinerari per cadascun dels centres», explica l’educadora social. «Se-
guim els mateixos mantres que amb el Centre de Vida Comunitària, que és generar canvis 
en l’organització i en la relació; el projecte ha de generar un cert canvi dins de l’organització 
del servei, perquè abans els projectes els portaven els motivats, però quan se n’anava 
aquella persona motivada, el projecte queia, i, d’altra banda, aquest canvi ha de generar 
una relació diferent amb la ciutadania».

En el dia a dia, admet, els centres estan desbordats, però per això des del Comunitàriament 
han presentat una proposta d’organització interna que inclou una comissió comunitària 

17. Clàudia Manyà i Ernesto Morales, «Marc de la intervenció comunitària als Centres de Serveis Socials de Barcelona» (Ajunta-
ment de Barcelona / Institut de Govern i Polítiques Públiques, novembre 2018), http://hdl.handle.net/11703/116971.

http://hdl.handle.net/11703/116971
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que té la funció de desplegar el projecte que estan treballant amb cada centre. «El projecte 
hauria de fer que quedi aquesta organització, que ja no és del que està motivat o no, sinó 
que és estructural del centre», explica Bàrbara.

«Aquest projecte concret s’ha treballat amb una metodologia molt més comunitària, que no 
passa per fer nosaltres el projecte i després buscar usuaris, sinó que anem a veure quines 
són les persones que ens preocupen, les convoquem i, amb elles, comencem a generar la 
idea del projecte», puntualitza. «Això és molt transformador, perquè normalment el que es 
fa és dissenyar un projecte, amb uns criteris, i passar-los a l’equip perquè hi derivin gent».

A banda dels itineraris individuals de cada centre, el Comunitàriament també té un nivell de 
treball transversal. «No podem treballar així centre per centre, però és molt potent treballar 
de forma col·lectiva, i hem generat uns espais de treball transversals de formació i eines 
metodològiques», apunta. «Hem identificat projectes que són similars i es troben de forma 
col·lectiva, i els professionals han valorat molt el poder dir: “jo treballo a Sants però hi ha 
un projecte molt semblant al Guinardó, treballem junts”, i després cadascú ho aplica al seu 
territori». Els paraigües de projectes que han identificat inclouen aquells que treballen l’aco-
llida i la recepció de la gent, els que volen generar espais de conversa col·lectiva —sigui 
en temes d’habitatge, sigui amb famílies monoparentals o qualsevol altre tema— o els que 
treballen com passar de l’atenció individualitzada a la col·lectiva.

«Volíem sortir de la idea que els serveis socials treballen de forma comunitària quan van a la tau-
la comunitària; sí que és comunitari, però també ho és atendre de forma col·lectiva les neces-
sitats que arriben cada dia per la porta, i hem treballat molt en aquesta línia», conclou Bàrbara.
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Treballar arrelades  
al territori

L’aposta pel barri
El barri de Sant Miquel d’Olot ha estat durant molt de temps un barri amb «un sentiment 
d’autoestima baixa», assegura Anna Casamitjana, coordinadora de l’àrea d’atenció a la co-
munitat del Consorci d’Acció Social de la Garrotxa. «Hi ha poc sentiment de pertinença, una 
sensació que és un barri al que se li han anat traient serveis, o que hi ha més concentració 
de persones que a la resta de barris, i tot això porta l’Administració a plantejar-se posar-hi 
una atenció especial i ajudar a canalitzar les actuacions que es fan de manera separada des 
de diferents entitats i des de la mateixa Administració», explica.

Per això l’any 2005 es va crear el Consell de Barri, enfocat a coordinar les actuacions 
d’entitats i Administració al territori, «però al cap dels anys, per diferents motius, entre ells 
l’esgotament que provoca la participació continuada de la mateixa gent, el consell deixa de 
fluir, la diversitat cada cop minva més, i decidim aturar aquell consell i prendre un respir», 
rememora. És després d’això que l’Ajuntament d’Olot decideix posar en marxa un procés 
participatiu per pensar com volien que fos el barri a llarg termini, i aquest treball acaba en 
el Pla integral d’accions de millora del barri de Sant Miquel.18

«Aquest procés acaba amb unes línies molt clares, que marquen que volem un barri més 
actiu i participatiu i més amigables i habitable, i per cada una d’aquestes línies hi ha accions, 
algunes petites i senzilles, com fer més activitat a l’espai públic perquè la gent es trobi, i altres 
més complexes, que tenen a veure amb polítiques més estratègiques i de mirada llarga», ex-
plica Casamitjana. I en aquest context es torna a activar el Consell de Barri, «que ja no només 
lliga actuacions i accions veïnals, d’entitats o de l’Administració, sinó que a més a més marca 
quins passos anem fent amb el PIAM, què prioritzem i com ho fem», remarca.

«Ja no és dir “s’ha de remodelar la plaça” i esperar que l’Administració ho faci, sinó que 
fem un procés en què la gent digui com ha de ser aquesta plaça, a quines necessitats ha 
de respondre i quins usos ha de tenir», explica la professional d’acció social, que remarca 
que el model sorgeix també dels aprenentatges d’errades del passat. «Al principi per remo-
delar la plaça, la feia un arquitecte i un dia la plaça apareixia allà, i això va provocar molts 
emprenyaments, però ara que s’ha de tornar a fer, en canvi, s’ha fet un procés d’un any i 
s’ha parlat amb tothom que l’utilitza, amb les mares que hi ha assegudes, amb els avis que 

18. El resultat d’aquest procés participatiu queda plasmat en dos documents: Paisaje Transversal, «Diagnòstic participatiu» 
(Ajuntament d’Olot, 2015), https://seu-e.cat/documents/674390/5071191/Diagnosi+participatiu+PIAM/; «Accions de millora» 
(Ajuntament d’Olot, 2015), https://seu-e.cat/documents/674390/5071191/PIAM/.
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hi van…». «Que a algú no li agradarà? Evidentment, però la plaça que s’ha dibuixat ara no 
té res a veure amb la que va dissenyar l’ajuntament tot sol», conclou. L’èxit és que el veïnat 
vegi que la seva participació en el Consell de Barri té resultats tangibles.

Vincular el veïnat
Amb el pas del temps, en el consell hi participen més persones a títol individual que en 
representació d’entitats. «Hem partit sempre de la societat organitzada, que és la que ho 
ha facilitat, ho ha començat i ha picat molta pedra perquè hi participés gent, i la societat no 
organitzada ha començat a venir quan en el consell es parlava d’alguna cosa que l’afectava 
directament», apunta Anna Casamitjana. Per exemple, quan es va decidir fer un nou espai 
esportiu perquè amb la plaça no n’hi havia prou per les necessitats d’infants i joves del 
barri, hi va anar la gent que viu a les cases del voltant. «Van venir a queixar-se, però vam 
aprofitar per veure com podíem reconduir-ho i treballar amb la gent d’aquell entorn concret; 
el que no farem serà no fer l’espai esportiu, però a veure com ho podem treballar conjun-
tament». «Després, algunes persones que havien vingut a parlar del seu problema se’n van 
anar, però moltes sí que s’han quedat al consell després de venir per allò que les tocava 
directament», destaca.

Aquests vincles són possibles, segons la coordinadora d’atenció a la comunitat, perquè hi 
ha hagut passos previs perquè no sigui «vinc al consell, aboco tota la meva queixa i me’n 
vaig», sinó «vinc al consell, aboco tota la meva queixa i ens tornem a trobar». Això passa 
per parlar amb totes les persones que tenen queixes i, en general, amb tots els actors im-
plicats en una intervenció concreta. «El que hem fet ha estat allargar tot això en processos 
per ampliar mirades, perquè no es quedés cadascú mirant-se el melic», explica. «I amb 
aquesta dinàmica, després de tres o quatre mesos parlant del teu problema, veus que ara 
ens posem a parlar de la plaça, que està a 50 metres, i que allò també t’afecta».

“Al final la gent ha vingut al consell perquè els canvis i la transformació hi són, es veu alguna 
cosa», remarca Casamitjana. Això passa per qüestions que van des d’un festival de teatre 
social que ja s’ha consolidat al barri, Entranyes, fins a la pacificació dels carrers. «Sempre 

Anna Casamitjana 
durant la sessió 
sobre com treballar 
plegades al territori.
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que pacifiques una zona tens veïns molt enfadats, i ens vam trobar que es va crear una 
plataforma de veïns enfadats per la pacificació, i ens hi vam trobar, però els hi vam dir que 
havien d’anar al consell, que era l’espai a través del qual vehicular les seves reivindicaci-
ons». El repte que planteja passa justament per anar implicant la gent que protesta davant 
els canvis a aquest espai, juntament amb les persones que els han plantejat.

Quan en una reunió veuen una participació diversa al Consell de Barri, pel que fa a edat, 
gènere, orígens culturals, o el que sigui, ho celebren. «Veiem que és un consell ric, que això 
no vol dir que sigui fàcil, perquè evidentment és molt més fàcil portar un consell homogeni, 
però aquí estem fent base», apunta Casamitjana. I quan sorgeixen els conflictes, com les 
resistències davant l’obertura d’una mesquita al barri, s’hi pot fer front justament des d’allò 
construït. «Aquestes articulacions no es fan d’un dia per l’altre, ni les pots generar del no-
res en un moment de conflicte, la clau és la prevenció», remarca la professional. «Si esclata 
un conflicte d’aquests i no tens cap contacte amb la gent de la mesquita, ni amb el veí del 
bloc de pisos on es queixen, és molt complex, i per tant hem d’anar-nos articulant sense 
que hi passi res; no ens cal cap excusa grossa per fer-ho», conclou.

Desplegar-se al territori
Tot i la complexitat de la seva feina, l’Anna Casamitjana apunta que gestionar segons quines 
coses «és molt més senzill en un Olot que en una Barcelona», i davant la dimensió territorial 
de la capital, el Servei d’Acció Comunitària de l’Ajuntament de Barcelona va fer una aposta 
el 2021 per territorialitzar-se. La responsable de coordinar aquesta descentralització del 
servei va ser Amparo Cerezo, cap del departament d’Associacionisme, que explica que es 
van inspirar en altres direccions o organismes municipals que ja estaven repartits en els 
deu districtes de la ciutat, com la Direcció de Democràcia Activa o l’Institut Municipal de 
Persones amb Discapacitat.

El procés de territorialització passa perquè els tècnics i tècniques d’acció comunitària facin 
el 50% de la seva jornada en un determinat districte, a on es desplacen dos dies a la set-
mana per treballar amb els equips del territori. «La idea és que cada tècnic aterra al territori 
amb una motxilla, que són els projectes concrets en què treballen dins la direcció d’acció 
comunitària, i fa d’interlocutor entre el districte i la direcció», diu Cerezo. «La idea és pro-
moure accions comunitàries a les quals els districtes no arribaven, o per les quals no tenien 
recursos, o per les quals faltava motivació, i fer de dinamitzadors».

«Al principi entràvem en debats a nivell intern, perquè els tècnics deien “vaig allà i què he 
de fer?”, i nosaltres dèiem que el que calia fer era fer cafès amb tothom que està al ter-
ritori, treballar la part relacional», apunta la coordinadora del procés. En el desplegament 
van haver de posar molt d’èmfasi en els espais de formació, supervisió i acompanyament. 
«Des de la secretaria tècnica de territorialització intentàvem uniformitzar, però de seguida 
se’ns desmuntava, perquè cada districte és un món», recorda. En aquesta línia, disposen 
d’un espai cada quinze dies en què els i les tècniques que formen part del procés poden 
compartir les seves inquietuds, necessitats i experiències.

«Una vegada ho despleguem, això comença a créixer, perquè a mesura que ens anem co-
neixent, els districtes ens demanen coses, i nosaltres també anem fent de “comercials” de 
tot allò que podem oferir, amb un interlocutor d’acció comunitària que treballa colze a colze 
amb els tècnics de barri i trepitja trinxera», celebra Cerezo. «Com deia l’Oscar Rebollo, som 
mans allà, no hi anem només a oferir filosofia, sinó que oferim mans», remarca.

Les demandes que els arriben des dels territoris són molt diverses: «Abordar conflictes 
interns; dinamitzar algun projecte d’algun casal que necessiti forces o metodologia d’acció 
comunitària; reactivar una taula comunitària que tenen ganes i motivació però no troben 
l’objectiu connectat amb les necessitats del barri; repensar espais de governança…». Tots 
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aquests tipus de demanda de què parla la cap d’Associacionisme passen per posar recur-
sos, i més enllà de la presència dels tècnics i tècniques que poden identificar i recollir les 
demandes, la política de territorialització passa també per poder fer encàrrecs professionals 
de formació, diagnòstics o d’acompanyament de processos per respondre les necessitats 
dels territoris.

«Un tipus de treball que ens agrada molt i que encara estem intentant categoritzar és 
l’acompanyament de processos, que potser no sabem explicar ben bé què fan; no és que 
estiguin ni dinamitzant ni aportant metodologia, però alhora ho estan fent tot», remarca Ce-
rezo, i posa un exemple: «acompanyar un grup de dones de Sant Antoni perquè realment es 
configurin com a grup, s’empoderin, vegin quins interessos tenen, com es governen, com 
funcionen, com podem enxarxar-les… això és un procés que és una muntanya russa i que 
no té nom, però que ens agrada molt perquè no posem límits de temps, sinó que hi ha un 
equip que va acompanyant i de sobte veus que poden muntar una activitat, una jornada de 
treball, que estan en xarxes i participant d’altres projectes perquè les hem vinculat».

El repte de la sostenibilitat
«Estem supercontentes amb el procés de les dones de Sant Antoni perquè de moment està 
funcionant, ens trobem que un dia organitzen un “Vecina baja tu silla”,19 i és molt xulo», 
assegura la coordinadora del procés de territorialització de l’acció comunitària a Barcelona. 
«De moment ha funcionat, no sé si d’aquí dos anys aquesta iniciativa que hem facilitat 
funcionarà, però l’aposta és que l’autoorganització funcioni i l’empoderament sigui real», 
reflexiona quan se li pregunta per la sostenibilitat d’aquests processos.

Des d’Olot, i sobre aquesta mateixa preocupació, Anna Casamitjana considera que un pla 
de mirada llarga com el PIAM del barri Sant Miquel és possible perquè compta amb el con-
sens dels partits polítics del Plenari municipal, i això en principi el fa més resilient a canvis 
de govern. «Tots aquests plans que són estratègics i que van més enllà dels quatre anys, 
els treballem amb l’equip de govern però també amb l’oposició, per incorporar totes les 
veus des d’un inici, i intentem que s’aprovin al ple», explica. I per aconseguir aquests con-
sensos, assegura que «quan s’ha aconseguit un consens a nivell ciutadà i social, si s’ha fet 
un procés d’una certa durada on hi ha participat la ciutadania, si hem arribat a uns acords, 
costa molt que un partit polític digui que no». «La manera com ho treballis és fonamental 
per garantir això», remarca.

D’altra banda, després del seu pas com a director pel Servei d’Acció Comunitària de l’Ajun-
tament de Barcelona, Oscar Rebollo assegura que, més enllà de les fonts de finançament 
que preocupen alguns projectes, «el que fa sostenible un projecte comunitari és l’organit-
zació de la gent; si avui tens quatre persones, demà en tens vuit, i l’endemà setze, això 
és més sostenible que si avui et finança l’Ajuntament i demà et financen l’Ajuntament i “la 
Caixa”». «Hi ha una part de la sostenibilitat que té a veure amb la capacitat organitzativa i 
de mobilització, amb la força de la gent, i una altra, amb el compartir els recursos que hi ha 
i aprofitar la infraestructura social», reivindica.

19.  Sobre aquesta iniciativa per ocupar l’espai públic impulsada originalment per un grup de dones de la Verneda en el marc del 
projecte Energies Comunitàries, vegeu João França, «Caminar sobre el perill», a Retrats de la Barcelona comunitària (Barcelona: 
Ajuntament de Barcelona, 2019), 31-61, http://hdl.handle.net/11703/118549.

http://hdl.handle.net/11703/118549
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